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Geachte leden van de statencommissie, 
 
Inleiding 
De heer Langenkamp van de statenfractie van GroenLinks was voornemens in de 
commissievergadering van 11 maart jonstleden in de rondvraag een vraag te stellen over de hoogte 
van de tarieven van de waterschappen in 2009. Vanwege een spoedoverleg op het ministerie van 
OCW moest ik echter op het laatste moment verstek laten gaan. In de vergadering is besloten dat de 
vraag van de heer Langenkamp schriftelijk zou worden beantwoord. Hierbij de schriftelijke 
beantwoording. 
 
Antwoord 
De stijging wordt voor een groot gedeelte veroorzaakt door de nieuwe systematiek bij de toedeling van 
de kosten. Deze systematiek komt voort uit de vernieuwde Waterschapswet die door de Tweede 
Kamer met brede steun is aanvaard. De waterschappen hebben hierop geen invloed. 
De hoogte van de tarieven is een verantwoordelijkheid van de waterschappen. Met de modernisering 
van het waterschapsbestel kunnen we nu spreken van breed samengestelde besturen. De Provincies 
hebben hierbij een stap terug moeten doen voor wat betreft hun toezichthoudende rol. De beoordeling 
van de tarieven moet daarom ook worden overgelaten aan het democratische verantwoordingsproces 
binnen de waterschappen. Slechts in zeer uitzonderlijke situaties is een ingrijpen van de provincie in 
haar rol als algemeen toezichthoudend gezag verantwoord. Op dit moment ziet de provincie geen 
enkele reden om in dit democratische proces in te grijpen.  
 
Daarnaast  zal er dit jaar, door twee onafhankelijke bureaus (Van den Bosch & Partners en Tauw) een 
evaluatie plaatsvinden over de invoering van het nieuwe systeem van kostentoedeling en de gevolgen 
daarvan. Zodra hier meer over bekend is, zal ook uw commissie hiervan op de hoogte worden 
gesteld. 
 
Onderbouwing 
Bij de beoordeling van de hoogte van de tarieven van de waterschappen spelen twee belangrijke 
besluiten: de kostentoedeling en de vaststelling van de tarieven. 
 
Om met de kostentoedeling te beginnen. 
In 2008 hebben alle in Drenthe liggende waterschappen een nieuwe kostentoedelingsverordening 
opgesteld. Dit was noodzakelijk in verband met de inwerkingtreding van de Wet modernisering 
waterschapsbestel op 1 januari 2008. In de kostentoedelingsverordening is aangegeven hoe de 
kosten van het waterschap worden verdeeld over de verschillende categorieën. Op grond van artikel 
117 van de Waterschapswet zijn deze categorieën: 
- de ingezetenen 
- ongebouwde onroerende zaken, niet zijnde natuurterreinen 
- gebouwde onroerende zaken 
- natuurterreinen 
 



 2

De verdeling (globaal) van de kosten is in de Waterschapswet opgenomen.  
Het aandeel van de ingezetenen wordt bepaald aan de hand van de gemiddelde inwonerdichtheid per 
vierkante kilometer in het gebied van het waterschap. Het kostenaandeel bedraagt minimaal 20% en 
maximaal 40%. 
De toedeling van het kostendeel aan de overige categorieën van belanghebbenden geschiedt op 
basis van de waarde van de onroerende zaken in het economisch verkeer. Dit wordt de methode 
“Delftland” genoemd. Voor de waardebepaling van de categorie gebouwde onroerende zaken wordt 
aangesloten bij de WOZ-gegevens. De waardegegevens van landbouwgronden zijn beschikbaar 
gesteld door de Dienst Landelijk Gebied van het ministerie LNV. De waarde van de natuurterreinen is 
bij wetsfictie vastgesteld op 20% van de gemiddelde agrarische waarde. De waardebepaling van de 
overige ongebouwde onroerende zaken (wegen en spoorwegen, incl. kunstwerken, begraafplaatsen, 
plantsoenen, parken etc.) is vastgesteld op basis van afzonderlijke handreikingen en richtlijnen voor 
de waardebepaling. 
 
Gemiddeld in Drenthe wordt door de waterschappen de volgende kostentoedeling gehanteerd: 
- de ingezetenen       25,0 % 
- ongebouwde onroerende zaken, niet zijnde natuurterreinen 20,3 % 
- gebouwde onroerende zaken     54,5 % 
- natuurterreinen         0,2 % 
 

In de oude situatie was er sprake van een heffing voor de omslag gebouwd, de 
omslag ongebouwd en de ingezetenenomslag. Waterschappen die in hun 
gebied ook de zorg voor wegen hadden, hanteerden daarnaast een 
wegenomslag. De omslag gebouwd werd van eigenaren van gebouwde 
onroerende zaken (bijvoorbeeld woningen en bedrijfspanden) geheven en de 
omslag ongebouwd van eigenaren van ongebouwde onroerende zaken 
(bijvoorbeeld landerijen). De ingezetenenomslag werd geheven van degenen die 
in het gebied van het waterschap een woonruimte gebruikten. Globaal was de 
verdeling: 
ingezetenen   25,0 % 
ongebouwd   47,3 % (inclusief natuur) 
gebouwd       27,7 % 

 
De invoering van de nieuwe toedeling heeft in Drenthe geleid tot een verschuiving van de kosten over 
de verschillende categorieën.  Met name de categorie gebouwde eigendommen moet een groter deel 
van de kosten dragen. Dit heeft gevolgen voor particuliere woningbezitters maar ook voor bedrijven 
met bedrijfspanden. De landbouw en beheerders van natuurterreinen krijgen te maken met een lagere 
bijdrage in de kosten voor hun ongebouwde onroerende eigendommen. 
 
Deze kostentoedelingsverordeningen  zijn eind 2008 door gedeputeerde staten goedgekeurd omdat 
deze pasten in de lijn van de wetwijziging van de Waterschapswet en er geen strijd met het recht of 
het algemeen belang was te constateren.  
 
Vervolgens de vaststelling van de tarieven. 
Allereerste moet worden opgemerkt dat de belastingverordening van de waterschappen waarbij de 
tarieven worden vastgesteld niet door de provincie hoeven te worden goedgekeurd. Met de 
modernisering van de waterschapswetgeving is deze goedkeuringsplicht komen te vervallen. 
Vaststelling van de tarieven is dus een verantwoordelijkheid van de waterschappen. 
 
De afgelopen jaren zijn de tarieven van de meeste waterschappen niet of nauwelijks gestegen. Dit is 
veroorzaakt door enerzijds meevallende uitgaven en anderzijds financiële meevallers en het putten uit  
hoog opgelopen reserves. Deze financiële voordelen zijn terechtgekomen bij de belastingplichtigen. In 
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sommige gevallen heeft dit zelfs in 2008 geleidt tot een vermindering van de heffing. Per waterschap 
zijn de aanpassingen van de tarieven verschillend onderbouwd. Voor meer concrete informatie over 
de hoogte van de tarieven mag ik u verwijzen naar de website’s van het betreffende waterschap. 
 
Ik hoop op deze wijze uw vraag voldoende te hebben beantwoord. 
 
Hoogachtend, 
 
Mevrouw T. Klip-Martin 
gedeputeerde 


